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Abstract: 

Nuclear  medicine  imaging  is  an  incontestable  vital  tool  for  diagnosis,  it 

provides in non-invasive manner the internal structure of the body to detect 

eventually diseases or abnormalities tissues. Unfortunately, the presence of 

speckle noise in these images affects edges and fine details which limit the 

contrast resolution and make diagnostic more difficult. This study conducted 

in College of Medical Radiological Science, Sudan University of Science 

and Technology and Elnileen Medical  Center.  The main objective of  this 

study was to enhance nuclear medicine images using Filtering Technique in 

order to evaluate contrast enhancement pattern in different nuclear medicine 

images  such  as  grey  color  and  to  evaluate  the  usage  of  new  nonlinear 

approach  for  contrast  enhancement  of  soft  tissues  in  Nuclear  Medicine 

images. The data analyzed by using MatLab program to enhance the contrast 

within the soft tissues,  the gray levels in both enhanced and unenhanced 

images and noise variance. The main techniques of enhancement used in this 

study  were  Top-hat  filtering  and  Deblurring  Images  Using  the  Blind 

Deconvolution Algorithm.  In  this  thesis,  prominent  constraints  are  firstly 

preservation of image's overall look; secondly preservation of the diagnostic 

content in the image and thirdly detection of small low contrast details in 

diagnostic  content  of  the  image.  As  shown  previously,  state  of  the  art 

methods provide non-convincing results. The new approach is founded on an 

attempt to interpret the problem from the view of blind source separation 

(BSS), thus to see the panoramic image as a simple mixture of (unwanted) 



background information, diagnostic information and noise. 

 :الملخص

جراحية             غير بطريقة يوفر فيه، لجدال دقيق لتشخيص حيوية اداة هو النووي  الطب
. الأنسجة            تشوهات او الأمراض عن المطاف نهاية في للكشف للجسم الداخلية  البنية

الدقيقة             التفاصيل و الحواف على يؤثر الصور هذه في رقطة ضوضاء وجود  للأسف
   . الدراسة         هذه اجريت صعوبة اكثر التشخيص وتجعل التباين وضوح من تحد  التى
النيلين            مركز و والتكنولوجيا للعلوم السودان جامعة الطبية، الأشعة علوم كلية  في

باستخدام.            النووي الطب صور تحسين دراسة هو للدراسة الرئيسي الهدف كان  الطبي
الأنسجة             في التباين تحسين في خطي غير نمط استخدام تقييم و الترشيح  تقنية
للأنسجة.           التباين لتحسين ماتلب برنامج باستخدام البيانات تحليل تم  الرخوة

. التباين            وضوضاء المحسنة وغير المحسنة الصور من كل في اللوني التدريج  الرخوة،
القبعة           اعلى ترشيح هي الدراسة هذه في المستخدمة الرئيسية التقنيات  كانت

  .         ( هذه( في المكفوفين التفاف خوارزمية باستخدام الصور ضبابية ازالة و  القمة
  : حفظ           اول الأتي في متمثلة بارزة قيود هنالك كانت البحث اجراء واثناء  الأطروحة
 :       : كشف     ثالثا الصورة، من التشخيصي المحتوى حفظ ثانيا ، العامة الصورة  نظرة
   . سابقا        عرض كما الصورة من التشخيصي المستوى فى يفصل الصغيرة  المقارنة

. للتحليل             بالنسبة مقنعة غير نتائج تعطى العرض طرق ان حيث البحث خلل  من
الأفتراق            مبدأ على تستند الدراسة خلل من اليها توصل التى الفرضية  ان

كخليط           الفكين صورة لرؤية وهذا ، والتشويش الضوضاء للتقليل الأعمى  المصدري
  .        ( ومعالجتها (   تشخيصية وضاء معلومات مساعدة، معلومات ، مرغوب غير بسيط
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